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تعطیلی برخی واحدهای صنعتی غیر عادی نیست!

کوتاه اقتصادی

در سایه نبود الگوی کشت مناسب

پیاز به کیلویی 4هزارتومان رسید

معاون وزیر اقتصاد

مشکل انتقال ارز پتروشیمی ها 
به دلیل اجرای دستورات FATF است

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
 یک شنبه۲۵ تیر ۱۳۹۶

۲۱ شوال ۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۷۲

قیمت بازارنوع سکه
1/210/000سکه تمام طرح جدید
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گروه اقتصادی -
 رئیس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان 
تهران در واکنش بــه تعطیلی برخی واحدهای 

صنعتی گفت: این چیز غیر عادی نیست!
محمدرضا مس فروش دیروز دریک نشست خبری 
با تایید تعطیلی برخی واحدهای صنعتی استان تهران 
افزود: ما واحدهایی داریم که به دلایلی تعطیل شده اند 

و این چیز غیر عادی نیست!
وی بدون اعلام رقم دقیق واحدهای صنعتی تعطیل 
شده ادامه داد: البته تلاش خود را برای احیا و تثبیت 
واحدهای تولیدی انجام خواهیم داد و در حفظ برندها 
جدی هستیم. برهمین اســاس بزودی شاهد حضور 

مجدد ارج در چرخه صنعت کشور خواهیم بود.
این مقام مسئول، دلایل تعطیلی واحدهای مذکور 

را به مشکلات مدیریتی این واحدها، کمبود نقدینگی، 
قیمت های جهانی و... ربط داد.

در ایــن زمینه خبرنگار اقتصــادی کیهان از وی 
پرسید: شما درباره دلایل تعطیلی واحدهای صنعتی 
به همه مــوارد پرداختید اما هیچ اشــاره ای به نقش 
دولت دراین باره نکردید آیا دولت دراین زمینه مقصر 
نبوده اســت؟مس فروش در پاسخ با بیان اینکه نقش 
اساسی دولت در حوزهای مختلفی مثل سیاست گذاری 
جمعیتی، زیســت محیطی و... است و در این زمینه 
کارهای جدی و اساسی شکل گرفته است افزود: بحث 
نظارت هم به عهده دولت است و البته ما ادعایی نداریم 
که به عنوان سیاســتگذار تمام کارهای ما منطبق با 

برنامه ها بوده است.
وی ادامه داد: ما نمی خواهیم همه مشکلات را به 

گردن بخش خصوصی بیندازیم و ما این بخش را رفیق 
خودمان می دانیم زیرا بخــش خصوصی در زمانهای 
حساس خصوصا در زمان تحریم ها ایستادگی کرد و الان 
اعداد و ارقام به دلیل همان ایستادگی رو به رشد است.

این مســئول دولتی در عین حال گفت: ما هرگاه 
با بخش خصوصی مواجه می شــویم به آنها می گوییم 
از اینکه نمی توانیم مشکلات را حل کنیم شرمنده ایم 

ولی از شما برای حل مشکلات استمداد می طلبیم.
شرایط اضطرار واحدهای تولیدی رفع نشده است

دربخش دیگری از نشست فوق رئیس خانه صنعت، 
معدن و تجارت تهران هم با اشاره به مشکلات واحدهای 
تولیدی تاکید کرد: شرایط اضطرار در حوزه واحدهای 

تولیدی هنوز رفع نشده است.
مرتضوی افزود: چهار ماه از سال گذشته است ولی 

هنوز شــرایط اضطراری تولید رفع نشــده است ما به 
فکر انتخابات بودیــم درحالی که باید به فکر بیکاران 

و تولید ملی باشیم.
وی از رســانه ها خواست به دولت فشار بیاورند تا 
مشــکلات شــهرک های صنعتی را حل کند زیرا اگر 
این مشکلات حل شود مشکل بیکاری 50 هزار بیکار 

حل می شود.
 رئیــس خانه صنعت، معــدن و تجارت تهران در 
دوسالگی برجام و بدون اشاره به این مسئله تاکید کرد 
هنوز محدودیت ها برطرف نشده، هنوز رکود بر کشور 
حاکم است و هنوز با بهره های بالای بانکی مواجهیم.

وی خواستار بخشش بدون قید و شرط بهره های 
مرکب بانک ها شد و تصریح کرد که هیچ تولید کننده ای 

از عهده این بهره های بالای بانکی برنمی آید.

250 کارگاه تولید خیارشور در روستای ونایی 
بروجرد به صورت سنتی سالانه چهار هزار تن 
خیارشور تولید می کنند که به دلیل استفاده از 
آب و هوای مناسب دارای کیفیت بسیار خوبی 

نیز می باشند. 
به گزارش بسیج سازندگی، در مسیر شمال غرب 
بروجرد، در فاصله 12 کیلومتری از مرکز شهر، روستایی 
رؤیایی وجود دارد که طبیعتش در عصر آهن و ماشین 
همچنان بکر و خیال انگیز باقی مانده است. ونایی نام 
روســتایی است که جذابیت های اصلی گردشگری از 
جمله 10 قله مرتفع، دشت پائین دستی، انبوه درختان، 

چشمه سارها و رودهای پر آب را در اختیار دارد. 
روســتای ونایی بروجرد به دلیل دارا بودن مناظر 
طبیعی و چشمه ســارهای چشم نواز، سالانه میزبان 
هزاران مســافر از سراســر کشور اســت اما شهرت 
روســتای ونایی در طبیعت بی نظیر و اســتثنایی اش 
خلاصــه نمی شــود. ونایی قطب تولیــد بهترین و با 
کیفیت ترین خیارشور در کشور و خیار سبز محصول 
غالب کشاورزان ونایی است. در روستای ونایی صدها 
کارگاه خانگی تولید خیار شور به صورت سنتی مشغول 
فعالیت هستند و اقتصاد روستا به تولید و صادرات این 

محصول متکی است.
راز کیفیت و طعم استثنایی خیارشور ونایی را باید 
در آب این منطقه جست و جو کرد. آب روستای ونایی 

تولید 4 هزار تن خیارشور در 250 كارگاه خانگي

از چشمه معدنی آب شیرین تامین می شود و همین 
مســئله خیار و خیارشور این روستا را به محصولاتی 

کاملا متفاوت تبدیل کرده است.
علیرضا گودرزی، یکــی از تولید کنندگان موفق 
خیارشور در روستای ونایی است که سالانه 150 تن 
خیارشــور تولید و بســته بندی می کند. او می گوید: 
»بیش از 30 سال است که تولید خیارشور با کیفیت در 
روستای ونایی همه گیر شده و جوان های روستا غالبا 

در این حوزه اشتغال دارند. تولید خیار شور با کیفیت، 
فوت و فــن و راز و رمز دارد. مهمترین مزیت ما این 
است که خیار سبز، آب شیرین و هوای خنک در اختیار 
داریم که این دو مورد در جای دیگری یافت نمی شود.«
در روستای ونایی 250 کارگاه تولید خیارشور به 
صورت سنتی ســالانه چهار هزار تن خیارشور تولید 
می کنند. بخش عمده ای از جمعیت پنج هزار نفری این 
روستا در همین کارگاه های خانگی مشغول به فعالیت 

هســتند. استفاده از صنایع تبدیلی برای دسته بندی 
خیارشورها براســاس اندازه و نیز بسته بندی شکیل 
و مشتری پســند، از جمله عواملی است که می تواند 
درآمد اهالی و اشتغالزایی در روستای ونایی را افزایش 
دهد. بســیج ســازندگی با هدف کمک به همه گیر 
شدن استفاده از صنایع تبدیلی در روستاها، پرداخت 
تسهیلات زود بازده اقتصاد مقاومتی به اهالی روستای 

ونایی را در دستور کار دارد.
در روش ســنتی تخمیر که بــرای تولید خیار 
استفاده می شود، خواص تغذیه ای خیار حفظ می شود 
زیرا در این روش، از گرمادهی یا روش های کنسرو 
کردن خبری نیســت. برای تخمیــر صرفا از نمک 
تصفیه نشــده  دریا یا نمک خیار شور جهت درست 
کردن آب نمک اســتفاده می شــود. روش تخمیر 
طبیعی، خیارشور را به منبع باکتری های مفید تبدیل 
می کند، بنابراین خوردن خیارشورهای سنتی، راهی 
آســان برای افزایش باکتری های مفید روده است. 
این باکتری های مفید به افزایش ایمنی بدن کمک 
می کند و نیز در ســنتز یا ترکیب ویتامین های B و 
K نقش کلیدی دارد. علاوه بر این هنگامی که خیار 
شــور به طور طبیعی تخمیر می شود، ویتامین های 
حساس به حرارت و مواد معدنی از دست نمی روند. 
این فاکتور یکی از مهم ترین مزایای تهیه خیار شور 

تخمیری به روش سنتی است.

گروه اقتصادی- 
گزارش حساب های ملی بانک مرکزی نشان 
می دهد میانگین رشد اقتصادی بدون نفت در 
سه سال نخســت دولت یازدهم معادل رشد 
اقتصادی بدون نفت دولت قبل در سال آخر 

کاری اش بوده و هیچ تغییری نکرده است!  
هنوز مدت زیادی از ســخنان جنجالی روحانی 
در همایش قوه قضائیه نگذشته است، سخنانی که 
با ادعای ایجاد بیش از 700 هزار شغل در بهار سال 
جاری و ارائه آمار هــای غلطی در خصوص خالص 

اشتغال دولت قبلی همراه بود.  
اما رئیس جمهور در فراز دیگری از سخنان خود 
به رشــد اقتصادی 12/5 درصدی سال گذشته هم 
اشاره کرد، رشــدی که پس از اعلام بانک مرکزی 
موجب بهــت و حیرت کارشناســان و خبرنگاران 
شــده بود. روحانی در ادامه سخنان خود، منتقدان 
را این گونه مورد خطاب قرار داد: »در سال 91 که 

رشد منفی 6/8 داشتیم چطور از بیان شریفشان و 
روزنامه ها و سایت ها از رسانه ملی این کلمه رکود را 
کمتر می شنیدیم و اکنون که از رکود عبور کرده ایم 
و رشد اقتصادی سال 95 ما طبق مرکز آمار مثبت 
8/3 و طبق نظر بانک مرکزی مثبت 12/5 بوده ... تازه 
عده ای کلمه رکود را یاد گرفته اند که ادا بفرمایند.«
سخنان رئیس جمهور و رسانه های حامی دولت 
برای توجیه آمار های فوق در حالی است که آمار های 
بانک مرکزی از حقایق دیگری پرده برمی دارد؛ چه 
اینکه آخرین آمار »حساب های ملی« بانک مرکزی 
که در بازه 1384-1394 منتشر شده، وضعیت رکود 
و رونق در سال پایانی دولت قبل و آخرین سال مورد 
اشاره بانک مرکزی را به گونه دیگری نشان می دهد. 
نکتــه قابل تامل آن اســت کــه تقریبا عمده 
کارشناســان اقتصادی معترف هســتند که رشد 
اقتصادی نفتی، رشــدی بی کیفیت بوده و از جهت 
کم تاثیری آن بر حوزه هایی مثل اشتغال، اقتصاددانان 

و حتی خود بانک مرکزی به آمار رشد اقتصادی بدون 
نفت نیز رجوع می کنند. 

بر این اساس، گزارش بانک مرکزی نشان می دهد 
رشد اقتصادی بدون نفت ایران در سال 1391 )که 
سال پایانی تصدی گری دولت قبل بود( معادل 0/4 
درصد بوده که در سه سال پس از آن )که مربوط به 
دولت روحانی می باشد( به طور میانگین باز هم رشد 
اقتصادی 0/4 درصد بوده است! جای سوال است که 
چگونه دولت روحانی در حالی که میانگین رشد سه 
سال نخســت دولتش معادل همان سالی است که 
آن را همــواره به باد انتقاد می گرفته؛ این چنین به 
منتقدان یورش می برد. مشخص است که دولتمردان 
همواره عملکرد اقتصادی خود را پشت افزایش فروش 
نفت پنهان کرده اند وگرنه رشد اقتصادی غیر نفتی 
کشور در ســال 94 پس از 22 سال! مجددا منفی 
شــده و حتی بدترین رشد اقتصادی غیر نفتی 26 

سال اخیر را به نام خود ثبت کرده است! 

ضمن اینکه باید اشاره کرد که رقم رشد غیرنفتی 
ســال 91 حداقل مثبت بود، اما رشد اقتصادی غیر 
نفتی در سال 94 به رقم منفی 3/1 کاهش پیدا کرد! 
هر چند آمار رشــد اقتصادی سال 95 هم اعلام 
شده اما چون در گزارش اخیر بانک مرکزی ذکر نشده 
بود در این گزارش نیز نیامد، هر چند تغییر چندانی 

هم در کل نتیجه گیری گزارش ایجاد نمی کرد.  
تمام این موارد به خوبی نشان می دهد که دولت 
یازدهم به اندازه کافی نتوانسته فضای اقتصادی کشور 
را نه تنها متحول، بلکه تغییر دهد. این در حالی است 
که آمار هایی که مربوط به ارزش و تعداد چک های 
برگشتی می باشند و بسیاری از موارد دیگر به خوبی 
نشــان می دهد که همچنان در شــرایط کسادی و 
رکــود قرار داریــم. ای کاش این تلاش دولتمردان 
برای هجمه به منتقدان و تخریب گذشتگان صرف 
کار های اقتصادی می شــد، تا شاید شاهد عملکرد 

بهتری در حوزه اقتصاد می بودیم. 

بر اساس آمار بانک مرکزی و در سه سال دولت یازدهم 

رشد غیرنفتی اقتصاد كشور تغییری نکرده است

رئیس ســازمان چای از خرید ۷۸ هزار تن برگ سبز چای از 
چایکاران خبر داد و گفت: تاکنون بالغ بر ۸۱ میلیارد تومان معادل 
بیش از 52 درصد از مطالبات چایکاران پرداخت شده که میزان 
پرداختی ها نسبت به همین بازه زمانی در سال گذشته سه برابر 

افزایش یافته است.
محمدولی روز بهان در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: از ابتدای فصل 
برداشت تاکنون 78 هزار تن برگ سبز چای به ارزش حدود 155 میلیارد 
تومان از چایکاران خریداری شــده که از این میزان بیش از 18 هزار تن 
چای خشــک تولید شده است. تاکنون بالغ بر 81 میلیارد تومان بیش از 
52 درصد مطالبات چایکاران پرداخت شده و مابقی آن نیز به تدریج تامین 

و به حساب آنها واریز می شود.
وی با بیان اینکه میزان پرداخت مطالبات چایکاران ســه برابر ســال 
گذشــته در همین بازه زمانی است، افزود: برخی شاید تصور کنند که با 
باقــی ماندن بیش از 48 درصد مطالبات چایکاران مبلغ قابل توجهی به 
آنها پرداخت نشده و دولت یا کارخانجات کوتاهی کرده اند اما باید گفت 
در ســال گذشته در همین بازه زمانی تنها 27 میلیارد تومان به حساب 
چایکاران واریز شــده بود. این در حالی است که این میزان هم اکنون به 
حدود 81 میلیارد تومان رسیده و باغی را نمی توان پیدا کرد که برگ چینی 

داشته و بخشی از مطالبات خود را دریافت نکرده است.
وی گفت: برخی کارخانه های فرآوری چای همه قدر و ســهم خود تا 
تاریخ 31 خرداد ماه را پرداخت کرده اند و دولت نیز تاکنون بیش از قدر 
و ســهم خود به سازمان چای اعتبار داده است. حال آنکه اردیبهشت ماه 
40 درصد چای تولید شده در هر سال برداشت می شود و بیشتر از آنچه 
تصــور کنید، در ماه هایی که هنوز بودجه به ســازمانی اختصاص نیافته 
برای خرید تضمینی چای اعتبار دریافت کرده ایم و به حســاب چایکاران 

واریز شده است.

در سایه نبود الگوی کشت مناسب ،قیمت هر کیلوگرم پیاز که در 
سال قبل تا ۴00 تومان نیز کاهش یافته بود و در سال جاری به قیمت 
هزار تا 2 هزار تومان به فروش می رسید، دیروز به ۳ هزار و ۸00 تومان 

تا ۴ هزار تومان رسید.
 به گزارش تســنیم هر کیلو گرم پیاز که در ســال گذشته تا 400 تومان 
کاهــش یافتــه بود و در ماه های گذشــته نیز هزار تا 2 هــزار تومان قیمت 
داشــت،دیروز به 3 هزار و 800 تومان تا 4 هزار تومان رســید این در حالی 
است که پیاز به عنوان یک محصول صیفی نباید بیشتر از هزار تومان در هر 

کیلوگرم قیمت داشته باشد.
پیازی که در شــرایط فعلی به فروش می رسد از مناطق جنوبی کشور به 
تهران می آیدکه این امر بر قیمت تمام شده محصول می افزاید البته مسئولان 
معتقدنــد در هفته های آینده محصول مناطق دیگر نیز به بازار آمده و باعث 
تعدیل قیمت ها می شود.علی قربانی نائب رئیس اتحادیه بارفروشان میوه و تره 
بار)عمده فروشان میادین مرکزی میوه و تره بار( چندی پیش در این ارتباط 
اظهار داشــته بود که کاهش تولید سبب افزایش قیمت پیاز از کیلویی 400 

تومان در سال گذشته به 3500 تومان در سال جاری شده است.
وی همچنین اشاره داشت که ســرمازدگی محصولات اصفهان و دزفول 
نیز کاهش عرضه پیاز را به همراه داشــته است ، در حالی که محصولات این 
استان ها هم  اکنون باید در بازار عرضه می شد و این مشکل با ورود محصولات 

دیگر استانها در 20 تا 25 روز آینده برطرف خواهد شد.
حسین اصغری مدیرکل دفتر محصولات علوفه ای و جالیزی معاونت زراعت 
وزارت جهاد کشاورزی هم در این ارتباط به کمبود تولید پیاز اشاره داشت و 
گفت: طبق بررســی های کارشناسان، به علت سرمازدگی اواخر سال گذشته 
هنوز این محصول، مناســب عرضه به بازار نیســت، بنابراین با تاخیر به بازار 
عرضه می شود.وی با بیان اینکه درحال حاضر این محصول به شکل اندک به 
بازار تزریق می شود اضافه کرد: پایین بودن عرضه محصول در بازار نمی تواند 
قیمت پیاز را منطقی کند بنابراین باید در انتظار ورود حجم گسترده پیاز از 

اصفهان تا 20 روز دیگر برای تعدیل قیمت ها باشیم.

علی رغم اعتمادسازی های یکساله دولت، معاون وزیر اقتصاد 
علت مشــکل انتقال ارز پتروشیمی ها را اجرای دستورات گروه 

اقدام مالی )FATF( از سوی چینی ها اعلام کرد.
حسین قضاوی در گفت وگو با فارس، درباره اینکه چرا چینی ها روابط 
خود با بانک های ایرانی را محدود کرده اند و حتی پول حاصل از صادرات 
محصولات پتروشیمی را به ایران بازنمی گردانند، گفت: »در چین ظاهرا 
یک بخشــنامه به بانک ها داده شده که در آن گفته شده که به مقررات 

مبارزه با پولشویی توجه کنند.«
معــاون وزیر اقتصاد افزود: »گروه اقدام مالی )FATF( هر ســاله در 
بیانیه ای کشــورهای خاصی که ریســک بالا دارند را معرفی و در مورد 
آنها توصیه می کنــد که باید احراز هویت درباره آنها به صورت مضاعف 

انجام شود.«
وی ادامــه داد: »در گــروه دوم که نام ایران هم قرار دارد و به ناحق 
جزو کشورهای پرریسک قرار می گیرد، توصیه می شود که احراز هویت 
مضاعف صورت گیرد. همین امر موجب می شود که بانک های بزرگ خود 
را به دردسر نیندازند، زیرا باید حتی برای معاملات دست چندم هم منشاء 
پول و هم مقصد آن را بررسی کنند یا اینکه بررسی شود اگر بانکی آن را 
درخواست کرده، مربوط به کدام مشارکت است و آن مشتری قرار است 

پول را به چه مشتری دیگری بدهد.«
معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه پیگیری این امر برای بانک ها سخت 
بوده و آنها خود را وارد ریســک نمی کنند، اظهار داشت: »این یک مانع 
برای برقراری روابط بانکی با ایران است؛ اما اکنون وضع از گذشته بهتر 

شده، اگرچه با شرایط نرمال و مطلوب فاصله داریم.«
هر چند قضاوی تــلاش می کند وضعیت نقل و انتقالات مالی کنونی 
قابل قبول توصیف کند و به همین خاطر آن را با قبل از تحریم مقایسه 
می کند، با این وجود از ســخنان قضاوی می توان فهمید وضعیت فعلی 
با وعده های قبلی دولــت همخوانی ندارد. به گفته همکاران قضاوی در 
دولت، قرار بود بعد از یک سال همراهی با FATF و انجام دستورالعمل های 
این گروه موانع همکاری با ایران برداشــته شــود، اما حالا که این اتفاق 
نیفتاده، مسئولان تنها وضعیت موجود را با شرایط زمان تحریم مقایسه 
می کنند و به هزینه های بسیاری که ایران برای اعتمادسازی متقبل شد 

اشاره نمی شود.
انجام مبادلات ارزی از کانال صرافی ها

معاون طیب نیا همچنین به کانال های نقل و انتقال پول در یکسال و 
نیم بعد از اجرای برجام  گریزی زده و گفته است: »در گذشته زمان هایی 
وجود داشــت که حتی یک یورو هم از طریق بانک ایرانی به اروپا حواله 
نمی شــد، اما اکنون انجام حواله امکان پذیر است ولی در شبکه صرافی 
صــورت می گیرد زیرا فرآیند اداری آن پایین تر اســت و بنابراین مردم 
عــادت کردند که هنوز مبادله را با صرافی انجام دهند که البته این کار 

ریسک دارد.«
چنانچه از اظهارات معاون وزیر اقتصاد پیداست، مشکل نقل و انتقال 
پــول از طریق بانک های بزرگ خارجی همچنان برقرار اســت، بنابراین 
یکی از مهمترین وعده های برجام به طور کامل محقق نشــده است. قبلا 
بر این نکته که انتقال ارز از طریق صرافی ها با خطرات زیادی روبروست 
و هزینه ها را افزایش می دهد تأکید می شد، اما علیرغم گذشت یک سال و 
نیم از اجرای برجام، هنوز صرافی ها محوریت تراکنش های مالی را عهده دار 
هســتند. جالب آن است که دولت یازدهم در اظهاراتی غیرکارشناسی، 
علت استمرار این روند را »راحت تر بودن فرایند اداری« و »عادت کردن 
مردم« عنوان می کنند و به ناکارآمدی برجام اشاره ای نمی شود! حقیقت 
آن است که برجام دیگر عملا از کارایی افتاده است و همان اندک مزایای 
آن هم با تدابیر جدیدی که آمریکایی ها در تدارک آن هستند، در حال 
محو شدن است. البته هنوز فرصت هایی برای گریز از عواقب این وضعیت 
وجود دارد که لازمه دستیابی به آن، پذیرش حقیقت از سوی مسئولان 

دولت و اقدام فوری برای اجرای راه حل های در دسترس است.

معــاون مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
گفت: در قرارداد با توتال، موضوع بازگشت 
اگر  اما  است  نشــده  پیش بینی  تحریم ها 
شرایط کار غیرممکن شود باید هر یک از دو 
شرکت توتال و CNPCI مدارک و سندهایی 
را ارائه کند که نشان دهد قادر به ادامه  کار 

نیستند.
غلامرضا منوچهری طی نشستی که دیروز به 
منظور ابهام زدایی رســانه ها در برابر عقد قرارداد 
توتال در فاز 11 پارس جنوبی با حضور خبرنگاران 
ولی بدون دعوت از خبرنگار کیهان)!( برگزار شد، 
اظهاراتی را مطرح کرده است که علاوه بر تکرار 
برخی ادعاهای قبلی وزارت نفت، نکته قابل تأملی 
درباره سرنوشت خسارت های وارده به کشور در 

صورت بازگشت تحریم ها بیان کرده است.
به گزارش مهر، معاون مدیرعامل شرکت ملی 
نفت در امور توســعه با اشاره به مسئله احتمال 
بازگشت تحریم های بین المللی، اظهار کرد: »در 
این قرارداد، موضوع بازگشت تحریم ها پیش بینی 
نشده است اما اگر شرایط کار غیرممکن شود باید 
هر یک از دو شــرکت توتال و CNPCI مدارک و 
سندهایی را ارائه کند که نشان دهد قادر به ادامه  
کار نیستند. در این شرایط ابتدا توتال و در مرحله 
دوم CNPCI کنار مــی رود و پتروپارس پروژه را 
ادامه خواهد داد. چنانچه به هر دلیلی کار متوقف 
شود پیمانکار وجوهی دریافت نمی کند و بعد از 
این که کار تمام شد می تواند اصل سرمایه خود را 
برداشت کند. در هر شرایط چنانچه پیمانکار پروژه 

را رها کند، پرداختی به آن صورت نمی گیرد.«
منوچهری با اشاره به اینکه غیرممکن بودن 
ادامه فعالیت در قرارداد شــرح داده شده است، 
عنوان کرد: »بازگشت تحریم های شورای  امنیت 
سازمان ملل نیز می تواند یکی از این شرایط باشد 

که در هر صورت شرکت توتال و کنسرسیوم باید 
رســماً و طی نامه ای به ما اعلام کنند توان ادامه 

حضور در ایران را ندارند.«
بر اساس اظهارات این مقام نفتی، در صورت 
بازگشت تحریم ها، شرکت های خارجی حاضر در 
این قرارداد تنها با ارائه سند تحریم ایران می توانند 
بدون پرداخت هیچ جریمه ای از قرارداد خارج شده 
و ما تازه آن موقع باید به فکر ادامه دادن پروژه با 

توان داخلی بیفتیم.
وی در ادامه این نشســت به قرارداد فاز 11 
پارس جنوبی اشاره کرد و گفت: »در این قرارداد 
هیچ امتیاز ویژه ای برای توتال در نظر نگرفته ایم و 
مذاکرات ما با این شرکت بسیار سخت و نفس گیر 
بود که در نهایت دستاورد بسیار خوبی را به دست 
آوردیم.« این ادعا هم در حالی اســت که گفته 
می شــود در این قرارداد بندی تعبیه شده که بر 
اساس آن به توتال پاداش )fee( هم داده می شود. 
ظاهرا در قراردادهای قبلی نفت و گاز ایران چیزی 
به اسم پاداش وجود نداشته است اما اکنون و در 
کمال تعجب، شرکت فرانســوی افزون بر همه 
مزایای قراردادی، به ازای هر 1000 مترمکعب گاز 
56 سنت پاداش می گیرد. این البته در شرایطی 
است که نفت به مبلغ 50 دلار فروخته شود که 
به محض عبور قیمت نفت از 50 دلار30 درصد 

به این جایزه افزوده می شود!
ماجرای سند رشوه توتال

منوچهری در ادامه درباره به اینکه شــرکت 
توتال در گذشــته برای حضور در ایران رشــوه 
پرداخت کرده است، گفت:  »این موضوع در جلسه 
مجلس شورای اسلامی توسط وزیر محترم نفت 
توضیح داده شد به طوری  که من خودم در جریان 
انعقاد این قرارداد بوده ام و با حساســیت بسیار 
بالایی که دنبال کردیم مذاکرات شکل گرفت و 

مراقبت های امنیتی نیز به عمل آمد و من تأکید 
می کنم که این قرارداد 100درصد سالم است.«این 
ادعای مسئول نفتی دولت یازدهم نیز در حقیقت 
تکرار اظهارات زنگنه در مجلس و نوعی فرار از بیان 
واقعیت است، چرا که بر اساس سند رسمی وزارت 
دادگستری آمریکا که تصویر آن چند روز پیش 
در کیهان چاپ شــد، توتال هنگامی که تصمیم 
به ســرمایه گذاری در بورس آمریکا گرفت، مورد 
بررسی صورت های مالی از سوی اداره کل اسناد 
مالی وزارت دادگستری آمریکا واقع شد و در آنجا 
رسما اعلام شد که توتال به یک مقام رسمی دولت 
ایران)مراد دولت اصلاحات است( رشوه داده است 
و به همین خاطر در سال 2013 یعنی چند سال 
بعد و پس از افشای ماجرا به پرداخت 245 میلیون 

دلار جریمه مزبور محکوم می شود.
این سند که بر خلاف پنهان کاری ها و نامحرم 
دانســتن  مردم ایران از سوی مقامات کشورمان، 
هم اکنون در ســایت وزارت دادگستری آمریکا 
قابل ملاحظه اســت به روشنی گویای آن است 
که اظهارات آقای وزیر خلاف واقع اســت. یا وی 
رسما و عامداً خلاف واقع می گوید که امیدواریم 
چنین نباشــد و یا بر اثر جهل و ندانستن چنین 

گفته است.
خودزنی زنجیره ای ها

البتــه بعد از انتشــار این ســند در کیهان، 
رســانه های معانــد در اقدامــی هماهنگ که با 
همراهی برخی رسانه های زنجیره ای داخلی نیز 
همراه شد، در اقدامی مبتدیانه عنوان کردند که 
تاریخ ســند مربوط به سال 2013 و دولت دهم 
اســت و آن را با آب و تاب به عنوان گاف کیهان 
مطرح نمودند، در حالی که تاریخ انتشــار سند 
فوق مربوط به سال 2013 بوده ولی محتوای آن 
به پرداخت رشــوه به مقام ایرانی در زمان دولت 

اصلاحات و وزارت بیژن زنگنه اشاره دارد!
گفتنی اســت معاون مدیرعامل شرکت ملی 
نفــت اظهارات دیگری را هم درباره توان داخلی 
برای تأمین مالی و اجرای پروژه های نفتی، انتقال 
فناوری و... داشــته که تکــرار همان حرف های 
گذشته است. موضوع اساسی آن است که وزارت 
نفت این قرارداد را محرمانه قلمداد نموده و همین 
موضوع مهم ترین عامل تشکیک در این قرارداد 
اســت. در نهایت باید به این نکته مهم نیز اشاره 
کرد که دولت تلاش دارد به هر قیمت، برجام را 
موفق جلوه دهد و در آســتانه 2 ســالگی آن، از 
فشار اعلان ناکارآمدی مذاکره با غربی ها بگریزد 
و در ایــن بین موفق جلوه دادن قرارداد با توتال 
هم می تواند دستاویزی برای آنها باشد.حرف هایی 
دربــاره توافقات اقتصادی در حاشــیه مذاکرات 
هســته ای وجود دارد که اظهارات ســید مهدی 
حسینی، رئیس سابق کمیته بازبینی قراردادهای 
جدید نفتی درباره بده بســتان میان موضوعات 
اقتصادی و سیاسی در برجام اشاره ای سربسته و 

گذرا به آن شده است.
 او می گوید: »در مذاکرات پیش از انعقاد برجام 
آنچه برجام را پیش برد مقوله تعامل به ویژه در 
اقتصاد بوده است« و در ادامه می افزاید: »توافق 
برجام و قراردادهای آی.پی.سی تاثیر متقابل بر هم 
دارند به عبارتی مجموعه اقداماتی که در کشور به 
منظور پیشبرد اهداف دیپلماتیک انجام می شود، 
و اقداماتی در راســتای پیشبرد اهدافی که ما در 
حوزه اقتصادی و سیاسی به دنبال آن هستیم.« 
ظاهرا او نزدیک به یک سال و نیم پیش هم طی 
یک ســخنرانی در جمع محدودی در دانشــگاه 
امیرکبیر مطــرح کرده بود که »این قراردادهای 
نفتی دستاورد برجام نیست بلکه خودش کاتالیزور 

به توافق رسیدن برجام بود و...«.

یک مقام نفتی:

بازگشت تحریم را در قرارداد توتال پیش بینی نکردیم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ماجرای اختلاف نظر 
در دریافت ۱0 ریال روی هر پیامک برای واریز به حساب درآمد 
عمومی دولت با ابلاغ نهایی مبنی بر قانونی بودن این روند حل و 

فصل شد و روند فعلی در سال جاری نیز ادامه می یابد.
محمود واعظی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، از مختومه شــدن 
پرونده اضافه دریافت روی هر پیامک بابت واریز به حساب درآمد عمومی 
دولت خبر داد و اظهار کرد: به دلیل اختلاف نظر دو ســازمان بازرسی و 
دیوان محاسبات کشور درباره مبنای قانون اخذ 10 ریال روی هر پیامک 

در سال 95 به بعد ابهام ایجاد شده بود.
وی ادامه داد: دریافت کردن یا دریافت نکردن این مبلغ از مشترکان 
برای وزارت ارتباطات تفاوتی نداشت و وزارت ارتباطات تنها اجراکننده 

احکام بودجه بوده است.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات افــزود: بنابر آخرین ابلاغ دیوان 
محاسبات کشور، روند گذشته باید ادامه پیدا کند و آنچه که در مجلس 
برای اخذ این هزینه از مشترکان دیده شده بود، صحیح بوده است، زیرا 

برای این درآمد محل هزینه پیش بینی شده است.
واعظی تاکید کرد: بنابراین ماجرای اختلاف نظر در دریافت 10 ریال 
روی هر پیامک برای واریز حســاب درآمد عمومی دولت با قانونی اعلام 
شــدن دریافت این هزینه مختومه شــد و اخذ این هزینه از مشترکان 

ادامه می یابد.

وزیر ارتباطات:

10 ریال از هر پیامک 
به حساب دولت واریز می شود

رئیس سازمان چای خبر داد

پرداخت بیش از
 نیمی از مطالبات چایکاران

* هفتاد و هفتمین مرحله یارانه نقدی ســاعت 24 بامداد روز دوشــنبه 26 تیر 
ماه به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود. یارانه نقدی این ماه از بامداد روز 
سه شــنبه 27 تیرماه 96 قابل برداشت اســت. لازم به ذکر است که مبلغ یارانه 
دریافتی هر یک از مشمولان دریافت یارانه نقدی همانند ماه های گذشته 

45 هزار و 500 تومان است.
* بانک پاسارگاد، در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی خود و در ادامه  
طرح اهدای کتب نفیس به دانشگاه ها، مراکز علمی، نهادها، استادان و 
فرهیختگان، یک جلد کتاب نفیس قرآن طباخ هروی را به استانداری های 
اردبیل و البرز اهداء کرد. به گزارش روابط  عمومی بانک  پاسارگاد، قرآن 
طباخ، از قرآن های نفیس و ارزشمند گنجینه  آستان قدس رضوی است 
که در ســال ۱۳9۴ با حمایت بانک  پاسارگاد چاپ و رونمایی شد. بانک 
 پاسارگاد این کتاب را جهت بهره مندی علاقمندان و انجام پژوهش های 
مرتبــط به مراکز مختلف علمی، فرهنگــی و نهادها اهداء می کند. در 
همین راستا و در پی اهدای این کتاب به استانداری های اردبیل و البرز، 
مجید خدابخش اســتاندار اردبیل و سید حمید طهائی استاندار البرز، 
ضمن تشــکر از مدیرعامل بانک پاسارگاد به دلیل حمایت از فرهنگ و 
هنر کشور، سرلوحه قرار دادن این گونه اقدامات را برای کلیه سازمان ها 

ضروری دانستند.
* رئیس سازمان تحقیقات،  آموزش و ترویج کشاورزی گفت: در حال حاضر 70 
رقم گندم دیم و آبی در کشور کشت می شود که برخی از انواع آن عملکرد تا 12 
تن در هکتار دارد. اســکندر زند در گفت وگو با فارس در پاسخ به اینکه برخی از 
کشاورزان با استفاده از ارقام اصلاح شده به ویژه گندم آن طور که باید برداشت 
مناســبی ندارند و چه کاری در این زمینه انجــام داده اید، گفت: ما 70 نوع بذر 
گندم داریم که هر کدام از ارقام مراتع سردســیر و گرمسیر، دیم و آبی متفاوت 
اســت. وی اذعان داشــت: در تولید ارقام مختلف گندم جزو سه کشور برتر دنیا 
هستیم. حتی ارقامی از گندم تولید کرده ایم که در هر هکتار عملکرد 12 تا 13 
تن بازدهی دارد. در عین حال ظرفیت ژنتیکی ارقام گندم ما بسیار مطلوب است.
* عضو هیئت مدیره شرکت عمران شهرهای جدید گفت: قیمت مسکن 
مهر پردیس نهایی شده است و پیمانکاران جوسازی نکنند. حبیب الله 
طاهرخانی درباره افزایش قیمت مسکن مهر فاز 9 پردیس گفت: قیمت 
مسکن مهر پردیس سال گذشته نهایی شد و هیچ گونه تغییری در قیمت ها 
صورت نگرفته است. وی ادامه داد: برخی از پیمانکاران و انبوه سازان برای 
افزایش قیمت اقدام به جوسازی کردند. طاهرخانی تصریح کرد: برخی 
از پیمانکاران و انبوه سازان خواستار افزایش قیمت هستند که ما با آن ها 

تعامل می کنیم تا آورده متقاضیان افزایش پیدا نکند.
* قیمت هر کیلوگرم مرغ و هر شانه تخم مرغ 30عددی در سطح خرده فروشی های 
شــهر تهران به ترتیب به 7 هزار و 700 تومان و 12 هزار تومان رسید.به گزارش 
تســنیم ، قیمت هر کیلوگرم مرغ در میادین میوه و تره بار شــهرداری تهران نیز 
6990 تومان، در محل مرغداری ها به طور میانگین 5100 تومان و میدان بهمن 
6600 تومان اســت. با وجود اینکه افزایش صادرات مرغ کشور به ویژه به قطر بر 
میزان تقاضا و قیمت ها در بازار مصرف داخلی تأثیر گذاشته است اما قیمت مرغ 
در ســطح خرده فروشی نیز با توجه به نرخ 6600 تومانی مرغ در میادین بهمن 
)عمده فروشــی( فروش به قیمت 7700 تومان و بیشــتر )تــا 8500 تومان( نیز 
اجحاف در حق مصرف کننده است. قیمت هر شانه تخم مرغ 20عددی در سطح 
خرده فروشی نیز به قیمت کم سابقه 10 هزار تومان تا 10 هزار و 500 و 30عددی 

نیز 10 هزار تومان تا 12 هزار تومان به فروش می رسد.

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی 
کشور از استخدام حدود ۱۱ هزار نفر در ۱5 
دستگاه اجرایی برای سال جاری خبر داد و 
گفت: ۴00 هزار نفر برای آزمون استخدامی 

ثبت نام کرده اند.
جمشــید انصــاری معــاون رئیس جمهور و 

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور در 
گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره استخدام در 
دستگاه های دولتی در سال جاری اظهار داشت: 
آگهی های استخدام 15 دستگاه اجرایی که سهمیه 
استخدامی دارند منتشر شده و ثبت نام از داوطلبان 

انجام گرفته است.

وی در ادامه افزود: در ســال جاری نیز حدود 
11 هزار نفر در این 15 دستگاه اجرایی استخدام 
می کنیم که هشت هزار و 200 نفر سهم وزارتخانه 
آمــوزش و پــرورش و مابقی مربوط به ســایر 

دستگاه های اجرایی است.
رئیس سازمان امور اداری و استخدامی تأکید 

کرد: آزمون اســتخدام دســتگاه های اجرایی در 
شهریور ماه سال جاری برگزار می شود.

انصاری خاطرنشــان کرد: در مهلت یاد شده 
تعداد 400 هزار نفر برای شــرکت در این آزمون 
ثبت نــام به عمل آورده اند که از این تعداد حدود 

11 هزار نفر استخدام می شوند.

رئیس سازمان امور استخدامی:

دولت فقط 11 هزار از 400 هزار ثبت نام كرده آزمون استخدامی را به خدمت می گیرد


